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Ve dnech 3.–5. května 2004, tedy krát−
ce po vstupu naší země do Evropské unie,
kdy padnou četné hraniční formality pro
cesty do většiny evropských zemí, se bude
v Praze v Masarykově koleji konat konfe−
rence Centrálního regionu IFLA (Internati−
onal Federation of Landscape Architects se
sídlem ve Versailles), což je světová orga−
nizace zahradních a krajinných architektů.

Konferenci, nad níž převzal záštitu předse−
da Senátu Parlamentu ČR, pořádá za čes−
kou stranu Společnost  pro zahradní a kra−
jinářskou tvorbu – občanské sdružení,
sekce IFLA. Různým způsobem se podílí
Mendelova zemědělská a lesnická univer−
zita, České vysoké učení technické a Česká
zemědělská univerzita. Organizační záleži−
tosti má  na starosti firma Guarant s.r.o.

Téma konference se nazývá „New
Landscapes for Old Structures and
New Structures in Old Landscapes“.
Pod tímto pojmem lze rozumět zejména
hledání rovnováhy mezi pojetím památ−
kové péče a nutnosti diskuse o potře−
bách nového využití některých památek
zahradní a krajinné architektury. V širším
smyslu  se rovněž očekává odborná dis−

a postupně je za pomoci státní dotace
úspěšně realizován komplexní projekt
regenerace volných ploch. Pilotní projekt
SUREURO–NAS (Sustainable Refurbish−
ment Europe – New Associated States)
vstupuje v současné době do finální fáze.

Záměrem města bylo zorganizovat
pracovní seminář, který na jedné straně
umožní ukázat konkrétní výsledky  mezi−
národní evropské spolupráce v oblasti
bydlení v našich místních  podmínkách,
na druhé straně vyslechnout nejnovější
poznatky od zahraničních i domácích
expertů.

Program semináře byl zaměřen na čtyři
základní témata: 
1. Od administrativní správy bytového

fondu ke správě zblízka.
2. Spolupráce s obyvateli v procesu opera−

cí obnovy.
3. Rezidencializace, nový přístup v pro−

blematice  restrukturalizace sídlišť.
4. Strategický management jako nástroj

trvale udržitelného rozvoje bytového
fondu.

Seminář zahájila PaedDr. Milada Ha−
líková, primátorka statutárního města
Havířova. Rámcově představil cíl a zá−
kladní zásady projektu SUREURO pan
Francois Déplace, hlavní představitel spo−
lečnosti Delphis v Paříži. Podrobně pak
seznámil účastníky s cíli, průběhem zpra−
cování projektu a postupnou realizací
Ing. Pavel Merta z Městské realitní agen−
tury (MRA) Havířov, který je hlavním
koordinátorem pilotního projektu. Semi−
náře se zúčastnili rovněž zástupci Minis−
terstva pro místní rozvoj. Mgr. Jaroslav

Kubečka  ve svém příspěvku uvedl výhle−
dové možnosti čerpání prostředků na rege−
neraci panelových domů ze strukturálních
fondů a PaedDr. Leo Cechel  hovořil o do−
savadním průběhu a výsledcích regenera−
ce panelových sídlišť s využitím státní
dotace dle nařízení vlády č. 494/2000 Sb.

V rámci příspěvků k prvnímu tématu
vysvětlil pan Déplace pojem zprávy zblíz−
ka, což znamená, že pro vymezenou sku−
pinu bytů je ustanoven správce. Povinnos−
tí tohoto pracovníka je pak nejen péče
o pořádek v příslušných domech, ale
i administrativní servis pro nájemníky
i pro příslušnou bytovou společnost. Zku−
šenosti s tímto způsobem správy domů
z Havířova byly tématem dalšího příspěv−
ku Ing. Merty. Ing. Eva Prvá, představi−
telka Delphisu v Bratislavě, uvedla bližší
podrobnosti k nutnosti profesionalizace
správy zblízka aplikované na podmínky
města Havířova.

Příspěvky k druhému tématu přednesli
pan Thomas Knorr− Siedow z IRS Berlín
(Institute for Regional Development and
Structural Planning) a pan Déplace, kteří
hovořili o souvislosti národních tradic
s koncepty zprávy zblízka a o možnostech
transferu těchto koncepcí a o aplikaci
principů rezidencializace v podmínkách
pilotního souboru Havířov. Tento blok
přednášek ukončil pan Ing. Petr Smrček
z MRA, který seznámil účastníky s pro−
blémy řešeného území a postupem reali−
zace úprav dle projektu. Tento příspěvek
byl současně rovněž úvodem pro následu−
jící prohlídku pilotní zóny Šumbark. Sku−
pina tří stavebně shodných 12−ti podlaž−
ních věžových domů, která byla vybrána

pro projekt SUREURO−NAS, je součástí
nedokončené části Šumbarku. Domy byly
dokončeny v roce 1992, jejich technický
stav  je dobrý. Jednou ze zásadních závad
je provozní řešení vstupního podlaží
s problematickým využíváním jednotli−
vých prostorů. Ve vybraných domech žije
celkem 540 obyvatel, navzdory takto
vysoké koncentraci obyvatel však ne−
dochází k zásadním střetům. V rámci pro−
jektu jsou řešeny zejména problémy
využití nebytových prostor, zvýšení bez−
pečnosti a posílení sociálních vazeb. Pro−
ces obnovy bude souviset se zvýšením
profesionality výkonu správy zblízka, ne−
boť trvalá udržitelnost obnovy musí zahr−
novat i významné zlepšení kvality posky−
tovaných služeb.

Ing. Smrček zahájil rovněž třetí téma
programu svým příspěvkem o spolupráci
s obyvateli při přípravě a průběhu prací na
projektu. Spolupráce probíhala v souladu se
zásadami principu participace obyvatel při
realizaci projektu SUREURO. Zkušenosti
s účastí obyvatel jsou jednoznačně kladné.

Čtvrté téma zahrnovalo příspěvek
RNDr. Luďka Sýkory z Přírodovědecké
fakulty UK o strategické správě portfolia
a příspěvek pana Déplace o úloze strate−
gického managementu v procesu městské
revitalizace. 

Workshop byl ukončen formulováním
závěrů, ve kterých byly shrnuty hlavní
poznatky z přednesených příspěvků.

Ing. Marie Polešáková, Ph.D.
Ing. arch. Marie Tomíšková
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kuse o umísťování rozsáhlejších staveb
obchodního, dopravního, průmyslového
či těžebního charakteru, golfových hřišť,
obytných zón do volné krajiny a naopak
o její revitalizaci včetně starých a nevyu−
žitých zemědělských a průmyslových
objektů.

Konference je určena zahradním a kra−
jinným architektům, urbanistům, odbor−
níkům na památkovou péči a všem, kteří
mají k těmto oborům blízko. Členové
IFLA i členové České komory architektů
a studenti mají slevu. Jednacím jazykem
je angličtina se simultánním překladem do
češtiny. 

V průběhu tří dnů jednání zazní cca
18 přenášek na výše uvedená témata,
která z více než dvojnásobku došlých
abstrakt vybírá mezinárodní odborná
komise a přípravný výbor konference.
Autoři nepřednesených příspěvků mají
možnost prezentovat své myšlenky a díla

na posterech v přísálí. Zde bude rovněž
instalována výstava projektů, případně
realizací  pedagogů i studentů ze Zahrad−
nické fakulty Mendelovy zemědělské
a lesnické univerzity v Brně a Fakulty
architektury Českého vysokého učení
technického v Praze. V průběhu konfe−
rence si účastníci mohou vybrat z půl−
denních exkurzí do zahrad  Pražského
hradu, jeho jižních teras a dalších maleb−
ných zahrad Malé Strany. Na programu
je i návštěva parku a dendrologické
zahrady v Průhonicích či zámeckého
parku ve Veltrusech, na jehož obnovu
po předloňské povodni byla vyhlášena
architektonická soutěž.

Účastníci mají rovněž možnost se
zúčastnit dvou pokonferenčních odbor−
ných exkurzí věnovaných významným
objektům krajinářské architektury v již−
ních (Čimelice, Orlík, Hluboká) a západ−
ních Čechách (Chýše, Manětín, Mariánské
Lázně).

Svou účastí konferenci přijedou pod−
pořit členové výkonného výboru IFLA
v čele s jeho předsedkyní Martou Fajardo.
Klíčové příspěvky přednesou  Henry Han−
son z Pennsylvánie, Vladimír Sitta z Aust−
rálie, Damjan Prelovšek ze Slovinska
(bývalý velvyslanec Slovinska v ČR),
Jeppe Aagard Andersen z Dánska. 

Přípravný výbor očekává, že zajímavé
téma (přihlášení referující jsou z řady
zemí pěti kontinentů) přinese našim kole−
gům v oboru i pracovníkům orgánů státní
správy řadu nových podnětů a myšlenek. 

Registraci, objednávky ubytování,
jakož i veškeré další informace o chysta−
né akci si je možné  zajistit na neustále
aktualizovaných stránkách konference
www.iflaprague2004.cz

Ing. arch. Igor Kyselka, CSc.
Ústav územního rozvoje Brno




